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esprés de presentar
al Govern un triple
acord sobre fiscali-
tat, relacions amb

Europa i delimitació de compe-
tències –per tal de desbloquejar
qüestions que considera essen-
cials–, Pere López vol prioritzar
en la recta final de legislatura la
tasca de les comissions i del
grup parlamentari. A la tardor,
un congrés servirà per preparar
les primàries i establir les línies
mestres del programa electoral. 

Quina ha estat la motivació per
a aquest triple acord que ha
plantejat al Govern?
La iniciativa sorgeix en un con-
text polític molt concret. Estem
arribant al final d’una legislatura
en què s’han anunciat reformes
molt significatives de manera re-
current, però que al nostre en-
tendre no s’estan concretant. És
més, hi ha veus, dins i fora del
grup parlamentari de DA, que
s’oposen a l’IRPF, al desplega-
ment legislatiu de l’acord mone-
tari i a d’altres qüestions molt re-
llevants. Davant aquest escenari,
teníem dues alternatives. Una de
fàcil, que és la de la crítica cons-
tant sense aportar res al debat
polític, o bé la que hem escollit,
ja que davant d’aquesta situació,
el partit que havia governat du-
rant l’anterior legislatura havia
de tenir un paper proactiu, de
mà estesa al Govern. La voluntat
no és afavorir-lo, però sí de vet-
llar per uns interessos de país,
perquè al final del mandat
aquestes reformes ja estiguin
implantades. 

Quina rebuda preveu per part
de l’executiu?
Crec que cal obrir la mentalitat
de la política andorrana, amb
conceptes com acord, pacte,
col·laboració... són termes que
en la nostra història política no
han existit. Hi ha persones que
fa 25 anys que estan en primera
línia política i que s’han situat en
aquesta concepció equivocada. I
ens sobta que hi hagi gent a qui
li costi veure que la nostra és una
proposta en benefici del país,
sense demanar res a canvi.
Aquelles qüestions en què ens
sembla que hi pot haver acord,
no entenem per què s’han de re-
bre des de la confrontació. 

Ladislau Baró va dir que la pro-
posta és en realitat una estratè-
gia per donar-li visibilitat a
vostè de cara a les eleccions.
Què n’ha de dir al respecte?
Si el senyor Baró creu que aquest
és el missatge que ha de passar
als ciutadans, evidentment és
lliure de fer-ho, però en tot cas
entenem que no té cap mena de
vinculació amb el missatge que
nosaltres volem transmetre, que
és el d’ajudar el Govern a tirar
endavant una sèrie de reformes
positives per al país. Estem a
molt poc temps del final de la le-
gislatura, i tots hem de fer un es-
forç perquè aquestes reformes
es puguin materialitzar com
abans millor. En cas contrari, en-
trarem en escenaris tantes vega-
des viscuts al nostre país, de re-
formes inconcluses i de
qüestions que no es resolen...

Cediran terreny en qüestions
com l’IRPF?
Volem insistir que això no és un
xec en blanc. Per tant, la votació
dels nostres consellers generals
sobre els projectes de llei que
afecten aquest triple acord de-
pendrà del grau de col·laboració
que hi hagi hagut en cadascun
d’aquests textos. En tot cas, ente-
nem que l’IRPF és un debat ja
força vençut, i preferim que An-
dorra tingui IRPF que no el tin-

gui. Tanmateix, haurem d’analit-
zar perfectament quin és el text
final que surt de la comissió,
perquè aquesta proposta d’a-
cord no implica que el PS renun-
ciï als seus posicionaments ide-
ològics. 

Quina nota li posa a la gestió
de Toni Martí?
Encara és d’hora per avaluar-ho,
però sigui com sigui les grans
promeses electorals, arribant ja
gairebé al tercer any de legisla-
tura, estan totes pendents. De
tot allò promès, de la reforma de
la llei de la CASS, de la reforma
de l’administració pública, de la
delimitació de les competències
entre comuns i Govern... cap
d’aquestes qüestions està im-
plantada. Entenem que sense
dues de les quatre grans prome-
ses electorals acomplertes, com
la delimitació de competències i
la gran reforma de la funció pú-
blica que es volia emprendre, la
valoració és a hores d’ara molt
negativa. Podem parlar d’un fra-
càs del projecte. Tot apunta, per
tant, que l’Andorra del 2015 serà,
des del punt de vista econòmic i
social, pitjor a la que Toni Martí
es va trobar el 2011. 

Com valora la política econò-
mica del Govern?
El Govern s’ha equivocat de mo-
del econòmic. S’ha apostat cla-
rament per l’obertura econòmi-
ca, i en canvi s’han deixat de
banda mesures puntuals o con-
junturals de suport a determi-
nats sectors. La seva aposta era
l’obertura, que ens havia d’apor-
tar creixement. Amb el temps
s’ha demostrat que s’han equi-
vocat doblement. L’obertura
econòmica a hores d’ara encara
no és possible, perquè és un pro-
jecte molt a llarg termini, i s’han
oblidat de les empreses del país i
de les seves dificultats. La políti-
ca econòmica ha estat absoluta-
ment desencertada: els objec-
tius fixats no s’han assolit. 

S’ha fixat ja el calendari per a
les primàries del PS?
Encara és d’hora per parlar-ne,
perquè ens estem centrant en la
feina que hi ha a les comissions
del partit i també a nivell legisla-
tiu. Creiem que la tasca electoral
ha d’arribar després de tot
aquest treball ideològic. Alesho-
res sí, ens podrem centrar a fer
les primàries i aprovar el progra-

ma. El partit preveu un congrés a
la tardor, pels volts dels mesos
de setembre o octubre, i la data
de les primàries se situarà prop
d’aquest escenari. Així, el candi-
dat que guanyi les primàries tin-
drà encara sis mesos per fer la
precampanya i per donar-se a
conèixer. 

Creu que l’escissió que va patir
el seu partit afectarà la confec-
ció de llistes?
Actualment tenim 420 militants,
i la pèrdua d’afiliats durant el
dar rer any ha estat més aviat es-
cassa. Per tant, no visualitzem
dificultats importants per poder
fer totes les llistes territorials, a
excepció potser de Canillo. Te-
nim bons candidats a totes les
parròquies, perquè les persones
que van estar a les llistes territo-
rials el 2009, de forma majorità-
ria, segueixen al PS. Insisteixo,
però, que ara no és el moment
de parlar de llistes, de candidats,
o de possibles contactes, perquè
encara tenim molta feina per en-
davant els propers mesos. 

Considera que la ruptura so-
cialdemòcrata ha acabat en-
fortint DA?
Estem treballant a bon ritme i
crec que s’està fent palès que hi
pot haver una alternativa seriosa
el 2015, que és el PS. Estem plan-
tejant propostes, fent un segui-
ment de l’acció de Govern, fent
una oposició dura en temes so-
cials i busquem solucions en di-
ferents àmbits. El partit s’està
fent fort, té ganes de treballar i
estem molt il·lusionats davant el
repte de l’any vinent. És cert que
ens hem d’acabar de guanyar la
confiança dels ciutadans, però
crec que cada dia que passa es fa
més patent que només hi haurà
un gran projecte polític, el nos-
tre, que es podrà contraposar al
de DA. Tenim encara un any per
davant, i crec que el nostre dis-
curs i la nostra manera de fer po-
lítica aniran guanyant molts
adeptes.

AMB UNA PROPOSTA D’ACORD AMB EL GOVERN EN TEMES CLAU SOBRE LA TAULA, EL PS AFRONTA L’ÚLTIM
ANY DE LEGISLATURA AMB LA VOLUNTAT DE CONSOLIDAR-SE COM A PRINCIPAL ALTERNATIVA POLÍTICA

“Martí deixarà una Andorra pitjor
que la que es va trobar el 2011”
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Tenim 420 militants 
i la pèrdua d’afiliats ha
estat escassa; no serà
difícil elaborar les llistes

Som al tercer any de
legislatura i les grans
promeses electorals
encara estan pendents
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